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Penuhi syarat-syarat Akta Taraf Kebangsaan Brunei
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SPN21 DIWAJIBKAN DI SEKOLAH

KERAJAAN DAN SWASTA

Ke muka 8

BANDAR SERI BEGAWAN, Rabu,
17 Mac. - Menteri Hal Ehwal
Dalam Negeri, Yang Berhormat
Pehin Orang Kaya Johan
Pahlawan Dato Seri Setia Haji
Awang Adanan menjelaskan
bahawa mengikut perangkaan
sejak tahun 1962 hingga tahun
lalu penduduk tetap yang telah
pun diperkenankan menjadi rak-
yat Kebawah Duli Yang Maha
Mulia Paduka Seri Baginda
Sultan dan Yang Di-Pertuan Ne-
gara Brunei Darussalam secara
lisan dan bertulis ialah 7,505
orang ini tertakluk kepada me-
reka yang berkenaan.

Yang Berhormat berkata, pe-
luang-peluang diberikan tetapi
mereka haruslah memenuhi
kehendak dan syarat-syarat
yang diperuntukkan di bawah
Undang-Undang Akta Taraf
Kebangsaan Brunei.

“Orang lain mengapa dapat
memenuhi syarat-syarat terse-
but. Apatah lagi orang yang ter-
pelajar dan kalau mereka
benar-benar untuk menjadi
kerakyatan tidak ada halangan
asalkan mereka ini memenuhi
syarat-syarat yang diperuntuk-
kan di bawah Akta Taraf
Kebangsaan Brunei,” tegas
Yang Berhormat.

Yang Berhormat menjelaskan
perkara itu ketika menjawab
persoalan yang dibangkitkan
oleh Ahli Yang Dilantik, Yang
Berhormat Pehin Kapitan Lela
Diraja Dato Paduka Goh King
Chin sempena berlangsungnya
Mesyuarat Pertama Dari Musim
Permesyuaratan Keenam Majlis
Mesyuarat Negara (MMN) yang
disambungkan lagi di Bangu-
nan MMN, di sini.

Kata Yang Berhormat, berhu-
bung dengan kerakyatan, pen-
duduk-penduduk tetap tahu
mereka itu boleh memohon
taraf kerakyatan, mereka tidak
dilarang asalkan mereka ini
memenuhi syarat-syarat yang di-
peruntukkan di dalam Undang--
Undang Taraf Kebangsaan
Brunei.

Yang Berhormat menjelaskan
pada tahun 2009 saja sejumlah
pemegang penduduk tetap er-
tinya orang yang berkelayakan
untuk memohon kerakyatan
dan diperkenankan oleh

Laporan :
Siti Zuraihah Awang Sulaiman

BANDAR SERI BEGA-
WAN, Rabu, 17 Mac. -
Sistem Pendidikan
Negara Abad Ke 21
(SPN21) dimestikan
untuk diikuti oleh seko-
lah-sekolah yang ber-
daftar dengan Kemen-
terian Pendidikan teta-
pi, dikecualikan bagi
sekolah-sekolah anta-
rabangsa yang meng-
ikuti sistem pendidikan
mereka sendiri.

Perkara ini dijelaskan
oleh Menteri Pendidi-
kan, Yang Berhormat
Pehin Orang Kaya Seri
Lela Dato Seri Setia Haji
Awang Abdul Rahman
ketika menjawab per-
soalan yang diajukan
oleh Ahli Yang Dilantik,

Yang Berhormat Dato
Paduka Awang Haji
Idris bin Haji Abas me-
ngenai apakah SPN21
diwajibkan di sekolah
kerajaan sahaja atau
yang lainnya.

Pada perbahasan di
Mesyuarat Pertama
Dari Musim Perme-
syuaratan Keenam
Majlis Mesyuarat Nega-
ra (MMN) di Dewan
Persidangan MMN di
sini, Yang Berhormat
menjelaskan, seko-
lah-sekolah swasta
yang berdaftar dengan
Kementerian Pendi-

dikan secara menyelu-
ruh juga mengikuti sis-
tem berkenaan di ma-
na pihak kementerian
juga memberi bantuan
dalam bentuk latihan
kepada guru-guru me-
reka seperti latihan
yang diberikan kepada
guru-guru sekolah ke-
rajaan dan pandu-
an-panduan buku-bu-
ku juga adalah disama-
kan.

Menjawab menge-
nai impak dan ke-
san-kesan pelaksanaan
SPN21 kepada para pe-
nuntut, Yang Berhor-

mat Menteri Pendidik-
an menjelaskan secara
spesifiknya, impak
SPN21 secara khusus-
nya belum dapat dili-
hat oleh kerana ia baru
sahaja dilaksanakan
mulai dari tahun le-
pas.

Secara menyeluruh
jelas Yang Berhormat,
impaknya hanya akan
dapat dilihat apabila
kod yang memasuki se-
kolah pada tahun lepas
mencapai umur se-
hingga menempuhi
peperiksaan 'O' level
ataupun sehingga
pembelajaran di tahun
sepuluh atau sebelas.

Kebawah Duli Yang Maha Mulia
melalui Bab 51 iaitu mereka yang
lahir di negara ini dan mereka yang
lahir di luar negeri telah dibenar-
kan, yang mereka ini dikehendaki
secara bertulis ialah 210 orang dan
199 pada tahun 2000.

Dalam pada itu tambah Yang Ber-
hormat, kelonggaran juga telah
pun diberikan kepada mereka yang
buta huruf yang tidak dapat me-
nulis dan seumpamanya
orang-orang tua diberikan kelong-
garan untuk dikecualikan mendu-
duki peperiksaan ujian bahasa Me-
layu yang dikelolakan oleh Lem-
baga Bahasa.

Menurut Yang Berhormat, jumlah
yang telah diperkenankan dengan
syarat-syarat yang telah pun dipe-
nuhi termasuklah mereka ini diuji
bahasa Melayu secara lisan telah
pun diperkenankan oleh Kebawah
DYMM pada tahun 2009 ialah 117
orang.

Berhubung dengan Certificate of
Identity (CI) jelas Yang Berhormat,
CI ini bagi pemerhatian adalah lum-

rah bukan sahaja Negara Brunei
Darussalam mempunyai CI ma-
lahan juga negara-negara lain di
dunia ini mempunyai CI. Bagi me-
reka yang dikeluarkan bukannya
warga negara berkenaan.

“Bagi membolehkan mereka ini
menjalankan perjalanan keluar ne-
geri dengan adanya dokumen per-
jalanan ini hanya akan dapat sah
diterima oleh negara berkenaan.
Jika sekiranya, validity dokumen
perjalanan termasuklah
pasport-pasport antarabangsa,
diplomatik, official mestilah validi-
tinya tidak kurang daripada enam
bulan dari tarikh sebelum mansuh
dokumen-dokumen perjalanan ter-
sebut,” jelas Yang Berhormat.

Yang Berhormat menambah, me-
reka ini tidak dibenarkan masuk
oleh negara berkenaan kerana per-
aturan-peraturan antarabangsa
yang menghendaki mereka ini mes-
ti validiti pasport tidak kurang da-
ripada enam bulan daripada tarikh
mansuh apa juga sebarang doku-
men perjalanan yang dikeluarkan
oleh pihak yang berkuasa di negara
masing-masing.

Menjawab mengenai visa yang
dikehendaki oleh Malaysia, Yang
Berhormat menjelaskan ia sebenar-
nya adalah tertakluk kepada per-
aturan negara-negara berkenaan.

“Memanglah kitani secara
respority mengecualikan visa kepa-
da negara-negara berkenaan ter-
masuklah Malaysia sehingga seta-
kat ini Negara Brunei Darussalam
dengan negara-negara berkenaan
yang dikecualikan visa adalah se-
banyak 55 buah negara, kadang-
kadang mereka ini hanya meng-
iktiraf pengecualian visa itu adalah
bagi warga Negara Brunei Darus-
salam,” kata Yang Berhormat.

Mereka yang dikeluarkan pasport
antarabangsa ataupun pas diplo-
matik ataupun pasport rasmi tam-
bah Yang Berhormat, tertakluklah
kepada negara berkenaan sama
ada mereka ini menghendaki visa
kepada orang yang berstatus pen-
duduk tetap Negara Brunei
Darussalam.

Walau macam manapun jelas
Yang Berhormat, perkara seperti
yang disarankan oleh Ahli Yang
Berhormat tadi mempunyai kesu-
karan kepada penduduk-penduduk
tetap yang mempunyai CI untuk
masuk ke Malaysia perkara ini akan
diteliti dan akan diambil perhatian
dan oleh pihak-pihak berkenaan di-
rundingkan untuk memudahkan
perkara-perkara kesulitan yang di-
hadapi terutama sekali di kalangan
businessman of our permanent re-
sident status of Brunei Darussalam.

“ Secara menyeluruh im-
paknya hanya akan dapat
dilihat apabila kod yang
memasuki sekolah pada
tahun lepas mencapai

umur sehingga menempu-
hi peperiksaan 'O' level

ataupun sehingga pembe-
lajaran di tahun sepuluh

atau sebelas.”

- Menteri Pendidikan,
Yang Berhormat Pehin
Orang Kaya Seri Lela
Dato Seri Setia Haji

Awang Abdul Rahman
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Bekalan tenaga cukup

untuk permintaan dalam negara
BANDAR SERI BEGA-
WAN, Selasa, 16 Mac. -
Menteri Tenaga di Jaba-
tan Perdana Menteri,
Yang Berhormat Pehin
Orang Kaya Seri Dewa
Mejar Jeneral (B) Dato
Seri Pahlawan Haji
Awang Mohammad bin
Haji Daud berkata, Ne-
gara Brunei Darussalam
pada masa ini mempu-
nyai bekalan tenaga
yang cukup untuk me-
nangani permintaan ba-
gi kegunaan elektrik da-
lam negara.

Walau macam mana-
pun, jelas Yang Berhor-
mat Menteri Tenaga,
keadaan pembangunan
yang sedang pesat di-
jalankan dan banyak ru-
mah-rumah yang akan
didirikan serta perminta-
an industri yang mung-
kin akan ditubuhkan
pada masa akan datang,
maka kita mesti me-
nyiapkan bekalan elek-
trik bagi memenuhi per-
mintaan yang bertam-
bah itu.

Yang Berhormat Men-
teri Tenaga menyatakan
perkara tersebut ketika
menjawab beberapa
pertanyaan dari Ahli-ahli
Yang Berhormat menge-
nai dengan tenaga elek-
trik di negara ini terma-
suk rancangan untuk
membeli bekalan tenaga
elektrik dari negara luar
semasa perbahasan di
Mesyuarat Pertama Dari

Musim Permesyuaratan
Keenam Majlis Mesyua-
rat Negara (MMN) di De-
wan Persidangan MMN,
di sini.

Jelas Yang Berhormat
Menteri Tenaga, ranca-
ngan untuk mengimport
ataupun mendatangkan
tenaga elektrik dari ne-
gara jiran ini adalah un-
tuk menentukan baha-
wa kita mempunyai sim-
panan (reserve) tenaga
yang boleh menam-
pung keperluan-keper-
luan kita pada masa
akan datang.

Dalam pada masa
yang sama jelasnya, ia
juga bertujuan untuk
mengurangkan peng-
gantungan kita kepada
penjanaan mengguna-
kan gas yang mana per-
kara ini adalah satu ke-
nyataan yang berlaku
pada masa ini.

Yang Berhormat Men-
teri Tenaga berkata, ka-
lau kita dapat mengu-
rangkan penggunaan
elektrik dari penjanaan
menggunakan gas ini
dengan mengimport
tenaga dari luar negeri,
kita akan menggunakan
atau menjual sumber
gas ini kepada pasaran
yang menawarkan har-
ga yang lebih tinggi lagi
dari apa yang kerajaan
bayar kepada Syarikat
Brunei Shell pada masa
ini bagi penjanaan
kuasa.

Dalam hubungan ini,
jelas Yang Berhormat
Menteri Tenaga, dengan
sendirinya kita akan
mendapat ke untungan
dari segi ekonomi untuk
menambahkan hasil ne-
gara kita pada masa
yang akan datang.

Semasa menjawab
soalan yang diajukan
oleh Ahli Yang Dilantik,
Yang Berhormat Dato
Paduka Awang Haji Yu-
nos bin Mohd. Noh me-
ngenai penggunaan
hydroelectricity, Yang
Berhormat Menteri Tena-
ga menjelaskan bahawa
perkara itu sedang da-
lam penelitian pihak Ba-

hagian Tenaga.

Yang Berhormat Men-
teri Tenaga juga men-
jelaskan bahawa kea-
daan sungai-sungai dan
tempat kemungkinan
mengadaka hydro-
power itu adalah ter-
had.

“Kita tidak mempu-
nyai sungai-sungai yang
besar dan panjang di
negara ini, dan dalam
keadaan terhad ini kita
belumlah dapat me-
numpukan perhatian
yang sepenuhnya,” ujar
Yang Berhormat Menteri
Tenaga lagi.

Dalam hal ini, jelas

Yang Berhormat Menteri
Tenaga, kita tidak me-
numpukan perhatian se-
penuhnya kepada per-
kara itu, tetapi usa-
ha-usaha sedang dibuat
untuk meneliti jika ter-
dapat kemungkinan, te-
rutama sekali di Daerah
Temburong.

“ KITA tidak
mempunyai su-

ngai-sungai
yang besar dan

panjang di
negara ini dan

dalam keadaan
terhad ini kita

belumlah dapat
menumpukan

perhatian yang
sepenuhnya. ”
- Menteri Tenaga

di Jabatan
Perdana Menteri,
Yang Berhormat

Pehin Orang Kaya
Seri Dewa Mejar
Jeneral (B) Dato
Seri Pahlawan

Haji Awang
Mohammad bin

Haji Daud

Belum ada rancangan

swastakan perkhidmatan elektrik

BANDAR SERI BEGA-
WAN, Selasa, 16 Mac. -
Menteri Tenaga di Ja-
batan Perdana Menteri,
Yang Berhormat Pehin
Orang Kaya Seri Dewa
Mejar Jeneral (B) Dato
Seri Pahlawan Haji
Awang Mohammad
berkata pihak Jabatan
Perkhidmatan Elektrik
belum merancang un-
tuk menswastakan per-
khidmatan elektrik
pada masa yang ter-
dekat ini.

Yang Berhormat
Menteri Tenaga menje-
laskan perkara itu se-
masa menjawab perta-
nyaan yang diajukan
oleh Ahli Yang Dilantik,
Yang Berhormat Dato
Paduka Awang Haji Id-
ris bin Haji Abas, sama
ada kerajaan meran-
cang untuk menswas-
takan perkhidmatan-
perkhidmatan bekalan
elektrik dan air.

Sementara itu Men-
teri Kewangan Kedua,
Yang Berhormat Pehin
Orang Kaya Laila Setia
Dato Seri Setia Haji
Awang Abdul Rahman

pula menjelaskan ba-
hawa perkara tersebut
tertakluk kepada liabiliti
ataupun feasibility bagi
sesebuah cadangan
ataupun proposal ter-
sebut.

Pada Mesyuarat Per-
tama Dari Musim Pe-
mesyuaratan Keenam
Majlis Mesyuarat Ne-

gara (MMN) itu, Yang
Berhormat Menteri Ke-
wangan Kedua pula
menjelaskan bahawa
antara objektif utama
kerajaan melaksanakan
perbadanan atau pen-
swastaan (privatiza-
tion) adalah bagi mem-
bolehkan sesuatu ope-
rasi atau agensi terse-
but akan dapat ditadbir
secara lebih efektif dan
efisien sebagai operasi
sesebuah entiti secara
komersial.

“Ianya diberikan oto-
nomi kewangan de-
ngan prosedur kawa-
lan dalaman yang ku-
kuh dan bertanggung-
jawab kepada lembaga
masing-masing. Dalam
hubungan ini kerajaan
sebagai pemilik atau
pemegang saham ke-
pada syarikat atau entiti
berkenaan dan selaras
juga dengan amalan
korporat serta un-

dang-undang yang di-
tetapkan seperti dalam
akta syarikat-syarikat,”
jelas Yang Berhormat
Menteri Kewangan Ke-
dua.

Apa jua keuntungan
yang diperolehi syari-
kat-syarikat berkenaan,
jelas Yang Berhormat
Menteri Kewangan Ke-
dua, pihak kerajaan
akan memperolehi
pendapatan dari cukai
pendapatan dan divi-
den sekiranya syarikat
tersebut beroleh keun-
tungan.

Perolehan pendapat-
an selepas cukai selain
dari dividen bukan saja
tidak selaras dengan
peruntukan undang-
undang, ujar Yang Ber-
hormat Menteri Kewa-
ngan Kedua, tetapi
juga mungkin boleh
menjejaskan keutuhan
sesebuah syarikat ber-
kenaan.

“ ANTARA objektif utama kerajaan melaksanakan
perbadanan atau penswastaan (privatization) adalah

bagi membolehkan sesuatu operasi atau agensi tersebut
akan dapat ditadbir secara lebih efektif dan efisien
sebagai operasi sesebuah entiti secara komersial. ”

- Menteri Kewangan Kedua,
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia

Haji Awang Abdul Rahman bin Haji Ibrahim

Pengguna

meter prabayar

berjumlah

26 ribu
BANDAR SERI BEGA-
WAN, Selasa, 16 Mac. -
Menteri Tenaga di
Jabatan Perdana Men-
teri, Yang Berhormat
Pehin Orang Kaya Seri
Dewa Mejar Jeneral (B)
Dato Seri Pahlawan Ha-
ji Awang Mohammad
berkata jumlah peng-
guna meter prabayar di
negara ini berjumlah
26 ribu, manakala hasil
kutipan dari meter pra-
bayar ini berjumlah le-
bih kurang BND1.5 juta
sebulan.

Yang Berhormat
Menteri Tenaga menya-
takan perkara tersebut
sema menjawab soalan
yang diajukan oleh Ahli
Yang Dilantik, Yang
Berhormat Awang Haji
Sulaiman bin Haji Ahad
mengenai penjimatan
pengguna elektrik khu-
susnya perbandingan
antara sistem prabayar
dengan sistem konven-
sional (bacaan meter),
memandangkan pem-
bayaran meter masa ini
kurang tepat kerana
hanya menggunakan
anggaran pada setiap
bulan.

Terdahulu Yang Ber-
hormat Menteri Tenaga
menerangkan bahawa
konsep meter prabayar

ialah beli dulu kemu-
dian pakai manakala
cara konvensional pula
pakai dulu kemudian
bayar.

Dari segi penjimatan
jelas Yang Berhormat
Menteri Tenaga, kon-
sep prabayar ini dapat
mendidik pengguna
dalam merancang pe-
makaian bekalan elek-
trik mengikut kemam-
puan mereka selain
pengguna juga akan
sentiasa berjimat da-
lam penggunaan elek-
trik untuk mengelak-
kan bekalan elektrik ter-
putus.

Melalui sistem meter
prabayar juga jelas
Yang Berhormat Men-
teri Tenaga, isu angga-
ran atau salah bacaan
tidak akan terjadi.

Manakala dalam me-
nangani isu tungga-
kan, kaedah penggu-
naan meter prabayar
ini sangat berkesan ke-
rana tidak ada lagi ma-
salah tunggakan dan
seterusnya tidak me-
merlukan pembaca
meter yang dapat di-
gunakan untuk mem-
buat pengawalan dan
pemantauan penggu-
naan bekalan elektrik.

BENTERA Dewan yang membawa Cokmar masuk ke Dewan Permesyuaratan sebelum
mesyuarat dimulakan.
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Laporan : Abu Bakar Haji Abdul Rahman
Foto : Azmah Haji Ahad

MENTERI Tenaga di Jabatan Perdana Menteri, Yang Ber-
hormat Pehin Orang Kaya Seri Dewa Mejar Jeneral (B) Dato
Seri Pahlawan Haji Awang Mohammad bin Haji Daud ketika
menjawab persoalan yang dikemukakan oleh Ahli-ahli Yang
Berhormat.

AHLI Yang Dilantik, Yang Ber-
hormat Dato Paduka Awang
Haji Idris bin Haji Abas ketika
mengajukan soalan kepada
Menteri Tenaga di Jabatan
Perdana Menteri, Yang Ber-
hormat Pehin Orang Kaya
Seri Dewa Mejar Jeneral (B)
Dato Seri Pahlawan Haji
Awang Mohammad. - Foto :
Azmah Haji Ahad.

Laporan : Hezlinawati Haji Abd. Karim



Dua pilihan diberikan
kepada pesara

BANDAR SERI BEGA-
WAN, Selasa, 16 Mac. -
Para pesara yang ber-
usia 70 tahun ke atas
dan kurang berupaya
serta mempunyai ma-
salah untuk datang
sendiri ke Kementerian
Kewangan diberi dua
pilihan untuk meneri-
ma wang pencen me-
reka setiap bulan.

Pertama adalah me-
lalui surat wakil di ma-
na pesara boleh me-
wakilkan orang lain un-
tuk mengambil wang
pencen bulanan mere-
ka dengan mengguna-
kan borang wakil dan
memberikan salinan

kad pengenalan pesara
dan orang yang diwa-
kilkan.

Kedua pula ialah
pembayaran melalui
bank di mana pesara
yang berkehendakkan
bayaran diterima dari
bank boleh dipertim-
bangkan dengan sya-
rat mereka mengha-
dapkan surat pengaku-
an dari bank (Bank
Guarantee) yang ber-
setuju sekiranya pesara
meninggal dunia, ba-
yaran pencen yang te-
lah dikreditkan dalam
akauan pesara akan di-
kembalikan semula
oleh bank kepada ke-
rajaan.

Perkara ini dijelaskan
Pada Mesyuarat Perta-
ma Dari Musim Perme-
syuaratan Keenam,
Majlis Mesyuarat Nega-
ra (MMN) di Dewan
Persidangan MMN di
Bangunan Dewan Maj-
lis oleh Menteri Kewa-
ngan Kedua, Yang Ber-
hormat Pehin Orang
Kaya Laila Setia Dato
Seri Setia Haji Awang
Abdul Rahman bin Haji
Ibrahim ketika menja-
wab soalan daripada
Ahli Yang Dilantik,
Yang Berhormat Dato
Paduka Awang Haji
Puasa bin Orang Kaya
Seri Pahlawan Tudin
berhubung dengan
pembayaran pencen

kepada para pesara
yang berusia 70 tahun
ke atas dan kurang ber-
upaya.

Ahli Yang Dilantik,
Yang Berhormat Dato
Paduka Awang Haji
Puasa telah menca-
dangkan supaya pen-
cen mereka itu terus di-
bayar melalui bank de-

“ PARA pesara yang berusia
70 tahun ke atas dan kurang

berupaya serta mempunyai masalah
untukdatang sendiri ke Kementerian
Kewangan diberi dua pilihan untuk

menerima wang pencen mereka
setiap bulan.”

- Menteri Kewangan Kedua,
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya

Laila Setia Dato Seri Setia Haji
Awang Abdul Rahman

ngan jaminan anak-
anak pesara dan pe-
ngesahan bank baha-
wa yang berkenaan
atau seseorang pesara
itu masih hidup atau-
pun dibuka cawa-
ngan-cawangan atau
pusat-pusat sementara
di kawasan-kawasan
yang ramai pesara ber-
umur 70 tahun ke atas

selama seminggu se-
tiap bulan untuk mem-
bolehkan pesara-pesa-
ra itu menerima pencen
mereka pada hari-hari
yang ditetapkan.

Dalam hal ini, Yang
Berhormat Menteri Ke-
wangan Kedua menja-
wab ketika ini sudah
ada cawangan di luar
daerah bagi pembaya-

ran wang pencen iaitu
Jabatan Perbendahara-
an di Daerah Belait dan
Tutong.

Walau bagaimana-
pun jelas Yang Berhor-
mat Menteri Kewa-
ngan Kedua, perkara
ini akan diteliti lagi me-
ngenai dengan keper-
luan dan keutamaan-
nya nanti.

BANDAR SERI BEGAWAN, Selasa, 16 Mac. -
Menteri Kewangan Kedua, Yang Berhormat Pe-
hin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Haji
Awang Abdul Rahman menjelaskan jumlah 5
peratus dan 8 peratus yang dikenakan kepada
para pemegang kad kredit bukan merupakan
bayaran yang dikenakan (charges) ke atas mereka
sebaliknya ia merupakan pembayaran minimum
(minima payment) yang perlu dibayar oleh me-
reka.

Yang Berhormat Menteri Kewangan Kedua
menjelaskan perkara itu ketika menjawab isu
berhubung kad kredit yang diajukan oleh Ahli
Yang Dilantik, Yang Berhormat Awang Haji
Mohd. Shafiee bin Ahmad di mana menurut Yang
Berhormat Awang Haji Mohd. Shafiee mengenai
bayaran yang dikenakan itu adalah keterlaluan
bagi kebanyakan pemegang kad kredit.

Yang Berhormat Menteri Kewangan Kedua
seterusnya menjelaskan, jika pemegang kad kre-
dit yang berhutang BND10 ribu membuat pem-
bayaran minimum 5 peratus maka hutangnya
akan lunas dalam tempoh 3 tahun dengan fa-
edah sebanyak BND3 ribu, manaka jika dinaikkan
8 peratus hutang lunas dalam tempoh 18 bulan
dengan faedah hanya BND2 ribu.

Kajian mengenai isu kad kredit, jelas Yang
Berhormat Menteri Kewangan Kedua, telah di-
lakukan sejak hampir satu tahun manakala Ke-
menterian Kewangan juga telah membuat pe-
mantauan dari tahun 2005.

Yang Berhormat Awang Haji Mohd. Shafiee
juga mengajukan soalan mengenai pilihan bagi
kaum wanita sama ada mereka ingin melanjutkan
perkhidmatan atau sebaliknya dan adakah sim-
panan Tabung Amanah Pekerja (TAP) dapat di-
keluarkan ketika usia mereka menjangkau 55
tahun.

Menjawab pertanyaan itu, Yang Berhormat
Menteri Kewangan kedua menjelaskan perkara
itu perlu dihadapkan kepada Lembaga Skim ber-
kenaan.

Kementerian Kewangan belum

bercadang mengadakan Skim Pelaburan
BANDAR SERI BEGA-
WAN, Selasa, 16 Mac. -
Menteri Kewangan Ke-
dua, Yang Berhormat
Pehin Orang Kaya Laila
Setia Dato Seri Setia Ha-
ji Awang Abdul Rah-
man bin Haji Ibrahim
berkata Kementerian
Kewangan ketika ini
belum lagi mempunyai
perancangan untuk
mengadakan Skim Pe-
laburan seperti Skim
Cepat Kaya yang dica-
dangkan.

Yang Berhormat
Menteri Kewangan Ke-
dua menjelaskan per-
kara ini ketika menja-
wab persoalan yang di-
ajukan oleh Ahli Yang
Dilantik, Yang Berhor-
mat Awang Haji Bakar
bin Mansor sekiranya
ada perancangan Ke-
menterian Kewangan
untuk mewujudkan
skim-skim yang terten-
tu dalam bentuk pela-
buran yang boleh di-
sertai oleh seluruh rak-
yat di negara ini.

Menurut Yang Ber-
homat Menteri Kewa-
ngan Kedua, bagi
membolehkan orang
ramai membuat pilihan
pelaburan yang men-
cukupi, Kementerian
Kewangan telah dan
akan terus berusaha
untuk melaksanakan
tindakan-tindakan an-
taranya menggalakkan
dan memberikan ke-
mudahan kepada sek-
tor-sektor swasta seper-
ti bank-bank (konven-
sional dan Islam), Per-
badanan Tabung Ama-
nah Islam Brunei serta
syarikat-syarikat insu-
rans dan takaful serta
institusi-institusi kewa-
ngan yang lain di ne-
gara ini untuk lebih ak-
tif dan kreatif dalam
menawarkan pro-

duk-produk pelaburan
dalam mempelbagai-
kan pilihan pelaburan
kepada orang ramai.

Selain itu, tambah
Yang Berhormat Men-
teri Kewangan Kedua,
Kementerian Kewa-
ngan akan terus me-
ngeluarkan lesen kepa-
da penasihat pelabur-
an yang bertaraf an-
tarabangsa bagi mem-
bantu pelabur-pelabur
membuat pelaburan
yang bersesuaian me-
nurut selera risiko (Risk
Appetite) masing-ma-
sing dan pihak kera-
jaan melalui Jerayawa-
ra Perancangan Kewa-
ngan juga akan meng-
galakkan supaya orang
ramai lebih peka dan
berwaspada dalam
membuat pelaburan
dan hanya melabur
melalui bank-bank dan
institusi-institusi kewa-
ngan yang berlesen.

Dalam masa yang sa-
ma jelas Yang Berhor-
mat Menteri Kewa-
ngan Kedua, kerajaan
juga telah menggalak-
kan supaya ahli-ahli Ta-
bung Amanah Pekerja
(TAP) dan Skim Caru-
man Persaraan (SCP)
membuat caruman
tambahan secara suka-
rela bagi menambah
persediaan apabila
bersara nanti.

Yang Berhormat
Menteri Kewangan Ke-
dua turut menekankan
dan mengingatkan ba-
hawa produk-produk
pelaburan yang sebe-
nar yang ditawarkan
oleh institusi kewa-
ngan menawarkan pu-
langan yang lebih ber-
patutan berbanding
dengan apa yang di-
tawarkan oleh Skim Ce-
pat Kaya.

Terdahulu Yang Ber-

hormat Menteri Kewa-
ngan Kedua menjelas-
kan, Kementerian Ke-
wangan akan sentiasa
memantau pasaran ke-
wangan di negara ini
bagi memastikan tiada
syarikat-syarikat yang
mengendalikan aktivi-
ti-aktiviti dan mena-
warkan Skim Cepat Ka-
ya atau skim pelabu-
ran yang tidak berle-
sen dengan membe-
rikan pulangan yang
tidak munasabah di
negara ini.

Dalam hal ini jelas-
nya, Kementerian Ke-
wangan akan terus be-
kerjasama dengan pi-

“ KERAJAAN perlu menampung
komitmen sebanyak BND120 juta

setahun dalam pemberian
Elaun Kurnia Khas kepada
kakitangan kerajaan yang

berjumlah seramai 72 ribu pekerja
dan jika dilaratkan lagi ke sektor
swasta yang mempunyai pekerja
seramai lebih dari 60 ribu orang

dengan sendirinya kerajaan akan
menampung dua kali ganda

lagi daripada jumlah tersebut. ”
- Menteri Kewangan Kedua

hak-pihak yang berke-
naan terutama dalam
mengambil tinda-
kan-tindakan yang ter-
tentu.

Salah satu tindakan
yang berterusan yang
sedang giat dilaksana-
kan kata Yang Berhor-
mat Menteri Kewa-
ngan Kedua ialah un-
tuk memberikan kese-
daran awam (public
awareness) dan pendi-
dikan pada orang ra-
mai mengenai pelabur-
an iaitu dengan meng-
adakan jerayawara, ce-
ramah dan taklimat un-
tuk memberikan kese-
daran dan kefahaman
kepada para pelabur
supaya tidak terjeru-
mus dalam Skim- skim
Cepat Kaya dan seba-
gainya.

Menurutnya, usaha
ini telah dikendalikan
bersama dengan agen-
si- agensi kerajaan
yang lain termasuk pi-
hak Polis Diraja Brunei,
Pejabat Peguam Nega-
ra, Pejabat Daerah di
seluruh daerah, Radio
Televisyen Brunei dan
Jabatan Penerangan.

Sementara itu, men-
jawab perkara yang di-
ajukan oleh Ahli Yang
Dilantik, Yang Berhor-
mat Awang Haji Bakar
mengenai pemberian
Elaun Kurnia Khas ke-
pada para pekerja
swasta, Yang Berhor-
mat Menteri Kewa-
ngan Kedua menjelas-
kan bahawa elaun ber-
kenaan adalah pembe-
rian khusus untuk pe-
gawai dan kakitangan
kerajaan.

Kerajaan tambahnya
perlu menampung ko-
mitmen sebanyak
BND120 juta setahun
dalam pemberian
Elaun Kurnia Khas ke-
pada kakitangan kera-
jaan yang berjumlah
seramai 72 ribu pekerja
dan jika dilaratkan lagi
ke sektor swasta yang
mempunyai pekerja se-
ramai lebih dari 60 ribu
orang dengan sendiri-
nya kerajaan akan me-
nampung dua kali gan-
da lagi daripada jum-
lah tersebut.

Perkara ini mungkin
akan menarik para pe-
kerja ke sektor swasta,
tetapi kesan jangka
panjangnya adalah ti-
dak berdaya tahan ba-
gi kerajaan, jelasnya.

MENTERI Kewangan Kedua, Yang Berhormat Pehin Orang
Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Haji Awang Abdul Rahman
bin Haji Ibrahim ketika di Majlis Mesyaurat Negara.

AHLI Yang Dilantik, Yang
Berhormat Awang Haji Bakar
bin Mansor.

LAPORAN KHAS SEMPENA MAJLIS MESYUARAT NEGARA 2010 3EDISI KETIGA

Laporan : Siti Zuraihah Awang Sulaiman
Foto : Azmah Haji Ahad

Laporan : Hezlinawati Haji Abd. Karim

AHLI Yang Dilantik, Yang Ber-
hormat Awang Haji Mohd.
Shafiee. - Foto : Hernie Su-
liana Haji Othman.

Jumlah 5 atau 8 peratus

yang dikenakan

merupakan

bayaran minimum
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Laporan: Zabaidah Haji Salat
Foto: Abd.Kadir Md.Tahir
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Kemasukan minuman

keras membimbangkan
BANDAR SERI BEGAWAN,
Isnin, 15 Mac. - Kema-
sukan minuman-minum-
an keras yang berleluasa
ke negara ini menjadi ke-
bimbangan Ahli Yang Di-
lantik, Yang Berhormat
Awang Haji Bakar bin
Mansor di Perbahasan
Umum Mesyuarat Perta-
ma Dari Musim Perme-
syuaratan Keenam Majlis
Mesyuarat Negara (MMN)
pada hari ketiga yang ber-
langsung di Bangunan
MMN di Jalan Kebang-
saan, di sini.

Bagi mengurangkan
perkara tersebut terus-me-
nerus berleluasa di negara
ini, Yang Berhormat ingin
tahu tindakan-tindakan
dan usaha-usaha bagi
mengurangkan perkara
tersebut agar tidak men-
jadi lebih serius di masa
akan datang dan seterus-
nya akan merosakkan
akhlak belia-belia dan
remaja yang mudah di-
perdayakan.

Dalam pada itu Yang
Berhormat juga meminta
pihak yang berkenaan su-
paya meneliti semula ke-
benaran kepada pendu-
duk yang bukan beraga-
ma Islam yang dibenarkan
membawa masuk mi-
numan keras ke negara ini
dalam had yang ditentu-
kan kerana dikhuatiri me-
reka akan mengedarkan
atau menjual minuman
tersebut kepada orang-
orang Islam terutama be-
lia-belia remaja yang
sudah setentunya menda-
tangkan impak kepada
rakyat di negara ini.

Menteri Tenaga, Yang
Berhormat Pehin Orang
Kaya Seri Dewa Mejar Je-
neral (B) Dato Seri Pah-
lawan Haji Awang
Mohammad ketika men-
jawab persoalan tersebut
menjelaskan bahawa
kebenaran membawa
masuk minuman keras
yang di kalangan orang
bukan beragama Islam
adalah di bawah kawalan
Jabatan Kastam dan
Eksais Diraja.

Walau bagaimanapun
tegas Yang Berhormat,
perkara yang lebih pen-
ting bagi mengatasi
masalah ini ialah pela-
jaran sivik di kalangan
penduduk-penduduk di
negara ini supaya jangan
membuang sampah dan
mengotori persekitaran
negara ini dengan tin-tin,
botol-botol minuman ke-
ras dengan bersepah-se-
pah di tepi-tepi jalan raya
dan sebagainya terutama
di kalangan orang yang
bukan beragama Islam
(non-Muslim), kerana
dikhuatiri belia-belia ter-
utama belia-belia beraga-
ma Islam mungkin terke-
na impak dari perbuatan
tersebut.

Menteri Kewangan Ke-
dua, Yang Berhormat
Pehin Orang Kaya Laila
Setia Dato Seri Setia Haji
Awang Abdul Rahman
ketika menjawab per-
soalan tersebut pula men-
jelaskan bahawa kema-
sukan minuman-mi-
numan keras ke negara ini
memang dipantau secara
terperinci oleh Jabatan

Kastam dan Ekasais
Diraja.

Kemasukannya juga, je-
las Yang Berhormat mem-
punyai sukat-sukat yang
telah ditentukan dan se-

jak tiga tahun kebelaka-
ngan telah diperketatkan
dengan memastikan jang-
ka waktu untuk memasuk-
kannya tidak melebihi
48 jam.

“ KEBENARAN
membawa

masuk
minuman
keras di

kalangan
orang bukan

berugama
Islam adalah

di bawah
kawalan
Jabatan

Kastam dan
Eksais Diraja.”

MENTERI Tenaga, Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Seri Dewa
Mejar Jeneral (B) Dato Seri Pahlawan Haji Awang Mohammad bin
Haji Daud ketika menjawab persoalan yang dikemukakan oleh
Ahli-ahli Yang Berhormat Majlis Mesyuarat Negara (MMN).

Tunggakan bil-bil air, elektrik, tanah, cukai pintu dan perumahan berjumlah BND475.8 juta

PELBAGAI PROJEK BOLEH BIAYAI
BANDAR SERI BEGAWAN,
Isnin 15 Mac. - Masalah
bayaran-bayaran tertung-
gak orang ramai kepada
Kerajaan seperti bayaran
bil-bil air, elektrik, cukai ta-
nah, cukai pintu dan skim
perumahan yang berjum-
lah BND475.8 juta pada
bulan Mac 2008 jika telah
dibayar atau dilunaskan
semula boleh membiayai
pelbagai projek negara di
masa depan.

Bagi tujuan itu, Ahli
Yang Dilantik, Yang Ber-
hormat Dato Paduka
Awang Haji Yunos bin
Mohd. Noh mempersoal-
kan tindakan kerajaan me-
nangani perkara tersebut
dan sejauh mana tin-
dakan yang dilakukan ber-
hasil dilaksanakan.

Perkara ini penting te-
gas Yang Berhormat, ke-
rana masalah ‘cash floor'
juga dihadapi oleh sya-
rikat-syarikat korporat

seperti TelBru, DST, Mobile
dan sebagainya disebab-
kan tunggakan pemba-
yaran dari pihak seperti
kementerian-kementerian
dan jabatan-jabatan kera-
jaan.

Sementara itu, Ahli
Yang Dilantik, Yang Ber-
hormat Awang Haji Su-
laiman bin Haji Ahai se-
terusnya juga telah me-
nyokong cadangan Yang
Berhormat Menteri Kewa-
ngan Kedua Bagi Pem-

bentangan Rang Un-
dang-Undang 2010 Per-
bekalan, 2010/2011 di
MMN 2010 yang mem-
peruntukkan kewangan
hampir BND5 bilion.

Yang Berhormat per-
caya badget yang diben-
tangkan adalah satu per-
bekalan yang probusines
dan langkah untuk per-
kembangan sektor swasta
di negara ini iaitu melihat
kepada penurunan kadar
cukai pendapatan, korpo-
rat, korporat teks kepada
22 peratus yang mana da-
hulu 30 peratus. Di sam-
ping untuk membantu
mengurangkan bebanan
cukai korporat dan sektor
swasta.

Seterusnya di sesi per-
bahasan itu, Ahli Yang Di-
lantik, Yang Berhormat
Awang Haji Bakar bin
Mansor pula mencadang-
kan agar diadakan satu
perancangan khusus oleh
Kementerian Kewangan
untuk mewujudkan
skim-skim tertentu dalam
bentuk pelaburan yang
boleh disertai oleh kese-

luruhan rakyat di negara
ini tanpa mengira mereka
berkhidmat dengan kera-
jaan atau yang sudah ber-
sara dan untuk orang ra-
mai agar mereka tidak ter-
perangkap dengan
Skim Cepat Kaya.

Dengan adanya skim
sedemikian tegas Yang
Berhormat, rakyat bukan
sahaja berpeluang untuk
ikut serta melabur, tetapi
juga memberikan keya-
kinan kepada mereka, ke-
rana skim itu nanti diusa-
hakan oleh kerajaan ada-
lah yang berautoriti.

Menurut Yang Berhor-

mat, Skim Cepat Kaya
yang beroperasi dita-
hun-tahun kebelakangan
ini dan beroperasi di ne-
gara ini telah menarik
ramai pelanggan di ne-
gara ini sehingga ada
yang telah terpedaya dan
mengalami kerugian.

Walau bagaimanapun
Yang Berhormat memuji
usaha-usaha yang dijalan-
kan oleh Kementerian Ke-
wangan, yang cepat ber-
tindak bagi menyedarkan
rakyat negara ini dengan
mengadakan jerayawara
mengenai Skim Cepat
Kaya ke seluruh daerah di
negara ini.

Pesalah dadah beragama Islam

di luar negara perlu diekstradiasi

Penguat kuasa berhasil

banteras penyeludupan

barang subsidi
BANDAR SERI BEGAWAN, Isnin, 15 Mac. - Sejak bulan Januari hingga akhir November
2009, pihak penguatkuasaan telah berhasil membanteras aktiviti penyeludupan
barang-barang subsidi seperti minyak diesel dengan membuat beberapa tang-
kapan.

Menteri Kewangan Kedua, Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri
Setia Haji Awang Abdul Rahman menjelaskan antara rampasan itu ialah sebanyak
kira-kira 2,659.9 liter bagi minyak diesel dan petrol, di samping beras sebanyak 3,519
kilogram.

Yang Berhormat menjelaskan demikian ketika menjawab kekhuatiran Ahli Yang
Dilantik, Yang Berhormat Awang Haji Sulaiman bin Haji Ahad mengenai dengan
masalah penyeludupan minyak diesel yang dilakukan oleh agensi-agensi dan
orang-orang yang bertanggungjawab dengan mengelirukan pihak berkuasa,
dengan menggunakan kereta-kereta pendaftaran tempatan bagi tujuan menyeludup
minyak diesel di Perbahasan Umum Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan
Keenam MMN.

Menurut Yang Berhormat Menteri Kewangan Kedua, kejayaan rampasan dan
tangkapan tersebut adalah juga atas kertas kerjasama dan sumber maklumat secara
tidak langsung dari orang ramai yang turut berperanan menangani masalah
penyeludupan barang-barang subsidi.

Di samping itu jelas Yang Berhormat, kejayaan pembanterasan aktiviti pe-
nyeludupan itu juga adalah hasil daripada pemantauan dan penelitian maklumat dari
Unit Risikan, Jabatan Kastam dan Eksais Diraja dan juga kerjasama kukuh dengan
agensi-agensi keselamatan yang lain.

Bangunan kekal RTB akan

dibina di Daerah Temburong
BANDAR SERI BEGAWAN, Isnin, 15
Mac. - Menteri Tenaga, Yang Ber-
hormat Pehin Orang Kaya Seri Dewa
Mejar Jeneral (B) Dato Seri Pahlawan
Haji Awang Mohammad menjelas-
kan bahawa bangunan kekal Radio
Televisyen Brunei (RTB) dijangka
akan dibina di Daerah Temburong.

Menurut Yang Berhormat, tapak
yang bersesuaian bagi cadangan
bangunan kekal tersebut telah pun
dipohonkan dan bila tapak itu di-
perolehi rancangan untuk membina
stesen RTB yang kekal di Daerah
Temburong akan terlaksana.

Yang Berhormat menjelaskan de-
mikian ketika menjawab persoalan
yang dikemukakan oleh Ahli Yang
Dilantik, Yang Berhormat Awang
Sulaiman bin Haji Ahad yang men-
cadangkan agar bangunan kekal
RTB yang dilengkapi dengan ke-

mudahan dan peralatan-peralatan
yang mencukupi seperti daerah-
daerah lain di negara ini sesuai de-
ngan perkembangan RTB ke arah
era digital dibangunkan di Daerah
Temburong.

Selain bangunan kekal, satu trans-
porser telah dibuat dan didirikan di
Mukim Batu Apoi agar kawasan-ka-
wasan yang berkenaan dapat me-
nerima siaran TV Brunei dengan
jelas. Yang Berhormat Menteri
Tenaga menjelaskan demikian di
Perbahasan Umum Mesyuarat Per-
tama Dari Musim Permesyuaratan
Keenam MMN yang berlangsung
di Bangunan Dewan Majlis, Jalan
Kebangsaan, di sini.

Di sesi perbahasan itu Yang Ber-
hormat Awang Haji Sulaiman juga
mencadangkan agar tenaga kerja
yang berkemahiran dan mencukupi

dapat ditambah di Cawangan RTB
Daerah Belait bagi menghasilkan
lebih banyak rancangan yang ber-
mutu, iaitu sesuai dengan ba-
ngunan RTB di daerah itu yang
cukup canggih dengan digital, di
samping bagi merealisasikan dan
menjana inspirasi RTB.

Selain itu Yang Berhormat juga
mencadangkan agar Skim Bergaji
Bulan atau sekurang-kurangnya
Skim Bergaji Hari diberikan atau di-
pertimbangkan kepada kira-kira
70 peratus kakitangan RTB di Da-
erah Belait, yang mana ketika ini
masih dibayar dengan bayaran
‘vouchers’.

Bagi saranan dan cadangan-ca-
dangan tersebut, Yang Berhormat
Menteri Tenaga mengambil maklum
untuk dipertimbangkan oleh pihak
RTB.

YANG Dipertua Dewan, Yang Amat Mulia Pengiran Indera Mahkota Pengiran Anak (Dr.) Kemaludin Al-Haj ibni Almarhum Pengiran Anak Haji Mohd. Yassin semasa mempengerusikan MMN. Juga kelihatan, Jurutulis
MMN, Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya Pekerma Jaya Dato Paduka Awang Haji Judin bin Haji Asar dan Penolong Jurutulis, Dayang Rose Aminah binti Haji Ismail.

MENTERI Kewangan
Kedua, Yang Berhormat
Pehin Orang Kaya Laila
Setia Dato Seri Setia Haji
Awang Abdul Rahman
bin Haji Ibrahim semasa
di MMN (kiri).

SEBAHAGIAN hadirin yang hadir di MMN.

AHLI Yang Dilantik, Yang
Berhormat Awang Haji Sulai-
man bin Haji Ahai.

AHLI Yang Dilantik, Yang
Berhormat Awang Haji Bakar
bin Mansor.

AHLI Yang Dilantik, Yang
Berhormat Dato Paduka Awang
Haji Yunos bin Mohd. Noh.

“ KEJAYAAN rampasan dan tangkapan
tersebut adalah juga atas kertas

kerjasama dan sumber maklumat secara
tidak langsung dari orang ramai yang
turut berperanan menangani masalah

penyeludupan barang-barang subsidi. ”
- Menteri Kewangan Kedua“ MASALAH bayaran-bayaran tertunggak

orang ramai kepada Kerajaan seperti
bayaran bil-bil air, elektrik, cukai tanah,

cukai pintu dan skim perumahan yang
berjumlah BND475.8 juta pada

bulan Mac 2008 jika telah dibayar atau
dilunaskan semula boleh membiayai

pelbagai projek negara di masa depan. ”
- Ahli Yang Dilantik, Yang Berhormat Dato
Paduka Awang Haji Yunos bin Mohd. Noh

Laporan : Zabaidah Haji Salat
Foto : Abdul Kadir Md. Tahir

BANDAR SERI BEGAWAN, Isnin,
15 Mac. - Ahli Yang Dilantik,
Yang Berhormat Dato Paduka
Awang Haji Yunos bin Mohd.
Noh mencadangkan agar rakyat
Negara Brunei Darussalam yang
didakwa dan dijatuhkan hu-
kuman di luar negara terutama-
nya yang beragama Islam agar
diekstradiasi ke negara ini untuk
menjalani hukuman yang sama,
supaya sekurang-kurangnya aki-
dah mereka akan terpelihara.

Yang Berhormat mencadang-
kan perkara tersebut di Perba-
hasan Umum Mesyuarat Perta-
ma Dari Musim Permesyuaratan
Keenam Majlis Mesyuarat Nega-
ra (MMN) yang berlangsung di
Bangunan Dewan MMN di Jalan
Kebangsaan, di sini.

Dalam pada itu Yang Berhor-

mat seterusnya mencadangkan
supaya Biro Kawalan Narkotik
(BKN) dibekalkan dengan kaki-
tangan terlatih yang mencukupi,
di samping mempunyai kepa-
karan, pengetahuan dan pera-
latan yang tidak diragui apabila
dijadikan bukti di hadapan ha-
kim agar semua tangkapan-tang-
kapan dan tertuduh tidak ter-
lepas dari menerima hukuman
setimpal dengan kesalahan
mereka.

Perkara ini penting ,tegas Yang
Berhormat, memandangkan
kepada kes-kes penyalahgunaan
dadah yang semakin meningkat,
walaupun BKN telah banyak
membuat tangkapan-tangkapan
pengedar dadah dengan mem-
punyai bukti-buktinya sekali.

Walaupun ramai di antaranya

didakwa dan dihukum mengikut
kesalahan masing-masing, tetapi
ada juga yang lepas dari hu-
kuman walaupun bukti telah
ada, jelas Yang Berhormat.

Menjawab kepada cadangan
ini, Menteri Hal Ehwal Luar Ne-
geri dan Perdagangan Kedua,
Yang Berhormat Pehin Orang
Kaya Pekerma Dewa Dato Seri
Paduka Awang Lim Jock Seng
mengucapkan terima kasih ke-
pada cadangan tersebut dan
akan membuat kajian.

Manakala Menteri Tenaga,
Yang Berhormat Pehin Orang
Kaya Seri Dewa Mejar Jeneral
(B) Dato Seri Pahlawan Haji
Awang Mohammad pula berka-
ta akan mengambil ingatan dan
membawa perkara tersebut ke-
pada pihak yang berkenaan.SEBAHAGIAN Menteri-menteri Kabinet yang hadir di MMN.
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Inisiatif pengiktirafan syarikat ICT diluluskan

BANDAR SERI BEGA-
WAN, Selasa, 16 Mac. -
Menteri Perhubungan,
Yang Berhormat Pehin
Orang Kaya Seri Kerna
Dato Seri Setia Haji
Awang Abu Bakar bin
Haji Apong berkata, ba-
ru-baru ini kerajaan te-
lah meluluskan satu ini-
siatif yang digelarkan
inisiatif pengiktirafan
syarikat-syarikat tekno-
logi maklumat dan ko-
munakasi (ICT).

Inisiatif pengiktirafan
syarikat-syarikat ICT ini
katanya bermaksud ha-
nya syarikat-syarikat ICT
yang mempunyai taraf

ICT Aggregated Busi-
ness saja yang akan da-
pat memasuki atau me-
nyertai tender-tender
kerajaan.

Ini jelasnya, adalah
bagi memastikan baha-
wa orang-orang yang
mendapat tender itu
benar-benar mempu-
nyai kemampuan
(capability) bukan saha-
ja dari segi kewangan,
tetapi juga tenaga un-
tuk melaksanakan pro-
jek-projek kerajaan.

Menteri Perhubu-
ngan mengongsikan
perkara tersebut sema-

sa memberikan penje-
lasan kepada soalan-
soalan yang dikemuka-
kan mengenai bebera-
pa isu berkaitan dengan
projek-projek e-Keraja-
an yang lambat pelak-
sanaannya pada
Mesyuarat Pertama Dari
Musim Permesyuaratan
Keenam Majlis Mesyua-
rat Negara (MMN),
di sini.

Selain dari itu Yang
Berhormat juga menje-
laskan bahawa kerajaan
baru-baru ini juga telah
meluluskan dasar hala
tuju ICT yang berkaitan
dengan bagaimana me-
ngembangkan industri
tersebut.

Dalam hubungan ini
katanya, sebanyak em-

“ INISIATIF pengiktirafan
syarikat-syarikat ICT ini

bermaksud hanya syarikat-
syarikat ICT yang mempunyai taraf
ICT Aggregated Business saja yang

akan dapat memasuki atau
menyertai tender-tender kerajaan.”

- Menteri Perhubungan,
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya

Seri Kerna Dato Seri Setia Haji Awang
Abu Bakar bin Haji Apong

Berbagai langkah dilaksanakan tangani tunggakan hutang

BANDAR SERI BEGA-
WAN, Selasa, 16 Mac. -
Menteri Kewangan
Kedua, Yang Berhormat
Pehin Orang Kaya Laila
Setia Dato Seri Setia Haji
Awang Abdul Rahman
menyatakan berbagai
langkah telah dan
sedang dilaksanakan
oleh pihak kerajaan da-
lam menangani masa-
lah tunggakan hutang
pengguna elektrik.

Yang Berhormat
menjelaskan perkara
tersebut semasa meres-
pons soalan yang dike-
mukakan oleh Ahli Yang
Dilantik, Yang Berhor-
mat Orang Kaya Jaya
Putera Dato Paduka
Awang Haji
Muhammad Taha bin
Abd. Rauf pada Me-
syuarat Pertama Dari
Musim Permesyuaratan
Keenam Majlis Mesyua-
rat Negara (MMN), di
Dewan Persidangan
MMN, di sini.

Pada mesyuarat ter-
sebut Yang Berhormat
juga menjelaskan baha-
wa secara keseluruhan-
nya terdapat dua kate-
gori tunggakan.

Pertama ialah tung-
gakan yang dikenakan
kepada agensi-agensi
kerajaan oleh agen-
si-agensi pemberi per-

khidmatan seperti air,
tenaga elektrik dan te-
lefon, manakala yang
kedua ialah tunggakan
orang ramai kepada
agensi-agensi kerajaan.

Menyentuh tunggak-
an agensi-agensi kera-
jaan, menurut Yang
Berhormat agensi-
agensi tersebut telah di-
minta oleh Kementerian
Kewangan untuk melu-
naskan mana-mana
tunggakan tersebut
dan sekiranya bajet ba-
gi perkara itu tidak men-
cukupi maka agensi-
agensi tersebut diminta
untuk memohon bajet
tambahan.

Tambah Yang Berhor-

mat, pada Tahun Kewa-
ngan 2007/2008 se-
jumlah kira-kira
BND180 juta bajet tam-
bahan telah pun dilu-
luskan bagi tujuan me-
lunaskan tunggakan-
tunggakan dari agensi-
agensi kerajaan.

Mengenai tunggakan
orang ramai Yang Ber-
hormat menyatakan,
kebanyakannya adalah
perkhidmatan - perkhid-
matan asas seperti air
dan tenaga elektrik se-
hingga kepada pemba-
yaran perumahan, cu-
kai pendapatan korpo-
rat, cukai pintu dan
lain-lain.

Dalam hal ini ujarnya

lagi, pihak kerajaan me-
lalui Jabatan Perbenda-
haraan secara berteru-
san memantau kutipan
hasil yang telah
dilaksanakan oleh kera-
jaan itu.

“Kutipan hasil ini sen-
tiasa diperkukuhkan
dan agensi-agensi kera-
jaan yang dipertang-
gungjawapkan bagi
melaksanakan kutipan
hasil sentiasa diberikan
penekanan untuk mem-
buat kutipan hasil da-
lam tempoh yang telah
ditetapkan,” jelas Yang
Berhormat Menteri
Kewangan Kedua.

Yang Berhormat juga
menerangkan menge-
nai langkah-langkah
yang diambil oleh ke-
rajaan pada masa ini
untuk menangani per-
kara tersebut seperti
menubuhkan jawatan-
kuasa bagi menangani
masalah tunggakan ha-
sil yang dipengerusikan
oleh Setiausaha Tetap
Kementerian Kewa-
ngan, membuat pena-
gihan secara bersurat
atau berjumpa dan di-
panggil berbincang se-
lain menyediakan lapor-
an untuk dihadapkan
kepada pihak Peguam
Negara bagi tindakan
undang-undang.

Dalam menangani
masalah ini tambah
Yang Berhormat, kera-
jaan juga melaksana-
kan bayaran hutang

secara ansur; Memo-
tong gaji orang yang
berhutang atau penja-
min dan baksis orang
yang berhutang; Me-
motong hutang melalui
potongan deposit se-
perti telefon dan seba-
gainya; Memberhenti-
kan kemudahan yang
ada dengan tidak
menyambung apa-apa
jua lesen dan permit
serta mengehadkan
operasinya.

Selain dari itu ujar
Yang Berhormat, kera-
jaan juga mengemas-
kan lagi Bahagian Pe-
ngurusan dengan me-
nubuhkan Unit Bahagi-
an Kutipan Hasil dan
melatih pegawai dan
kakitangan di bahagian
tersebut termasuk
menggunakan sistem
komputer dan perisian
yang lebih berkesan.

Di samping itu kata
Yang Berhormat, pihak-
nya juga mereviu balik
perjanjian - perjanjian
misalnya perjanjian ru-
mah sewa dan sebagai-
nya yang sekiranya ter-
dapat ada hutang-hu-
tang dari orang-orang
yang punya rumah
sewa maka kerajaan
akan dibolehkan untuk
memotong dari se-
wa-sewa rumah terse-
but selain menubuhkan
jawatankuasa atau
pengurusan menanga-
ni tunggakan hasil.

Hampir BND512 juta
anggaran perbelanjaan

Kementerian Pertahanan
bagi tahun 2010/2011

BANDAR SERI BEGAWAN, Selasa, 16 Mac. -
Anggaran perbelanjaan Kementerian Pertahanan
dan jabatan-jabatan di dalamnya bagi Tahun
Kewangan 2010/2011 adalah sebanyak
BND511,983,000.

Timbalan Menteri Pertahanan, Yang Berhormat
Pehin Datu Singamanteri Kolonel (B) Dato Seri
Paduka Haji Awang Mohammad Yasmin bin Haji
Umar ketika menyampaikan mengenai usul ang-
garan perbelanjaan Kementerian Pertahanan bagi
tahun 2010/2011 di hari ketiga Musim Permes-
yuaratan Keenam Majlis Mesyuarat Negara (MMN)
di Dewan Majlis di Jalan Kebangsaan di sini men-
jelaskan, jumlah ini merupakan peningkatan se-
banyak 0.7 peratus daripada anggaran perun-
tukan yang diluluskan pada tahun lepas.

Bagi Kategori Perbelanjaan Pembayaran Gaji,
tegas Yang Berhormat Timbalan Menteri Perta-
hanan, terdapat penambahan sebanyak BND8.4
juta (2.99 peratus) berbanding tahun lepas. Ini
disebabkan kenaikan gaji tahunan (increment) dan
penambahan bilangan kakitangan tentera dan
juga pengisian jawatan-jawatan kosong yang ada
pada masa ini.

Sementara itu, bagi Kategori Perbelanjaan
Lain-lain Belanja Tahunan Yang Berulang-ulang
berkurangan sebanyak BND6.2 juta (3.6 peratus).
Pengurangan ini adalah bagi menyahut hasrat
negara untuk lebih cermat membelanjakan wang
kerajaan tanpa menjejaskan kualiti perkhidmatan.

Timbalan Menteri Pertahanan juga menjelaskan
di antara penyumbang utama bagi pengurangan
ini adalah pelaksanaan beberapa kursus, yang
sebelum ini diikuti di luar negeri, secara tempatan
seperti Program Perkembangan Eksekutif, Kursus
Pegawai Kadet, Kursus Staf Rendah dan yang akan
datang Kursus Command and Staff masing-masing
telah dan akan dilaksanakan secara tempatan.
Pengiktirafan kualiti kursus-kursus tersebut telah
terbukti dengan penyertaan daripada pegawai-pe-
gawai daripada beberapa negara ASEAN, Republik
Rakyat China dan yang akan datang, Oman.

Selain itu, pengenalan kaedah outsourcing da-
lam pelaksanaan tugas-tugas bukan utama Ang-
katan Bersenjata Diraja Brunei (ABDB) juga, kata
Yang Berhormat, telah berjaya mengurangkan
perbelanjaan tahunan kementeriannya. Pada ma-
sa ini kaedah outsourcing juga telah dilaratkan
kepada perkhidmatan pemeliharaan.

Sehubungan itu, sukacita juga dimaklumkan
bahawa pada masa ini, kementeriannya sedang
menjalankan Performance Budgeting di Tentera
Laut Diraja Brunei (TLDB) dan Tentera Udara Diraja
Brunei (TUDB), yang akan turut dilaratkan ke
Tentera Darat Diraja Brunei (TDDB) serta semua
Jabatanarah di Kementerian Pertahanan. Hasil pe-
nelitian ini nanti akan dijadikan panduan untuk
mengambil tindakan-tindakan pembaikan, me-
ningkatkan cost-effectiveness dan mengelakkan
pembaziran yang insya-Allah akan membawa ke-
pada lebih banyak penjimatan.

Manakala itu, bagi Kategori Perbelanjaan
Lain-lain Pembayaran Perbelanjaan Khas mening-
kat sebanyak BND1.3 juta (2.38 peratus). Pe-
ningkatan ini adalah dihasratkan untuk menam-
bah keupayaan ABDB, di antaranya termasuk
pelaksanaan penyelidikan ke atas keupayaan ter-
kini, pelaksanaan C4ISR, penggantian aset-aset
kecil seperti kenderaan dan sebagainya.

MENTERI Kewangan Kedua, Yang Berhormat Pehin Orang
Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Haji Awang Abdul Rahman
di Majlis Mesyuarat Negara.

MENTERI Perhubungan, Yang Berhormat Pehin Orang Kaya
Seri Kerna Dato Seri Setia Haji Awang Abu Bakar bin Haji
Apong ketika memberikan penjelasan kepada soalan-
soalan yang dikemukakan mengenai beberapa isu berkaitan
dengan Projek-projek e-Kerajaan.

pat hala tuju telah
diluluskan.

Satu daripadanya, ujar
Yang Berhormat Menteri
Perhubungan, ialah
memberi keutamaan ke-
pada syarikat-syarikat ICT
yang mempunyai status
AiTi Accredited Business
atau AB untuk menyertai
Projek-projek ICT Kera-
jaan.

Manakala hala tuju ke-
dua jelasnya ialah meng-
galakkan pembangunan
produk-produk atau
komponen - komponen
buatan Brunei dengan
menjadikannya satu ke-
utamaan bagi syari-
kat-syarikat yang menja-
lankan Projek ICT Kera-
jaan dan yang ketiga ia-
lah menggalakkan
out-sourcing bagi Pro-
jek-projek ICT Kerajaan
yang terpilih dan sektor
swasta mengadakan
public private part-
nership.

Hala tuju yang keem-
pat, tambah Yang Ber-
hormat Menteri Perhu-
bungan, adalah bagi
menjadikan syarikat
multinational atau MNC,
mengambil peranan se-
bagai mentor kepada
syarikat-syarikat ICT
kongsi sama tempatan
sebagai salah satu syarat

semasa memenangi Pro-
jek ICT Kerajaan yang
terpilih.

YB berharap dengan
adanya hala tuju dasar
ini nanti akan dapat
membantu memperkem-
bangkan pengusaha ke-
cil dan sederhana ICT di
negara ini.
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Laporan : Abu Bakar
Haji Abdul Rahman
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Kemungkinan Tamu Sungai Kianggeh akan dipindahkan
BANDAR SERI BEGA-
WAN, Rabu, 17 Mac.
- Kementerian Hal Ehwal
Dalam Negeri (KHEDN)
melalui jabatan-jabatan
di bawahnya akan
meneliti dan memikirkan
kepentingan orang ramai
sebagai usahanya untuk
memeduli dan menge-
linga keluhan-keluhan
yang diluahkan.

Jaminan ini diluahkan
oleh Menteri Hal Ehwal
Dalam Negeri, Yang Ber-
hormat Pehin Orang Ka-
ya Johan Pahlawan Dato
Seri Setia Haji Awang
Adanan ketika menjawab
beberapa usulan dan per-
soalan yang dibangkitkan
oleh Ahli-ahli Majlis Yang
Dilantik Mewakili Daerah-
Daerah sempena ber-
langsungnya Mesyuarat
Pertama Dari Musim
Permesyuaratan Keenam
Majlis Mesyuarat Negara
(MMN) yang disambung-
kan lagi di Bangunan
MMN, di sini.

Menurut Yang Berhor-
mat, kemungkinan mere-
ka yang berniaga di
kawasan Tamu Sungai
Kianggeh akan dipindah-
kan ke suatu kawasan
yang difikirkan berse-
suaian dari aspek positif
dan negatifnya.

“Pihak kementeriannya
melalui Jabatan Lembaga
Bandaran Bandar Seri
Begawan akan meneliti
sepenuhnya tentang ke-
sesuaiannya. Dan dari-
pada aspek positif dan
negatifnya tentang ke-
hendak orang-orang

yang berniaga di tamu
itu,” ujar Yang Berhor-
mat.

Berhubung dengan
pekerja-pekerja buruh
bergaji hari tambah Yang
Berhormat, memanglah
Jabatan Buruh mempu-
nyai peraturan-peraturan
yang telah ditentukan,
sama ada mereka ini

berhak untuk dinaikkan
gaji tahunan dan seum-
pamanya dan begitu
juga dengan bayaran
lebih masa.

“Saya percaya perkara
ini akan diambil perhatian
dan insya-Allah. Oleh
sebab pada masa ini saya
tidaklah ada maklumat-
maklumat untuk membe-

rikan penjelasan yang
sebenarnya, perkara ini
akan diselidiki dan diteliti
oleh pihak yang berke-
naan nanti, insya-Allah,”
jelas Yang Berhormat.

Dalam hal letak kereta
kata Yang Berhormat,
Jabatan Bandaran mak-
lum memanglah satu
masalah dan juga kawa-
san-kawasan letak kereta
memang telah pun dise-
diakan di kawasan Ban-
dar Seri Begawan. Mana-
kala ada tempoh-tempoh
tertentu, bayaran tidak

dikehendaki terutama
sekali selepas jam 5.00
petang atau 6.00 petang.
Jadinya di sini, masalah
peletakan kereta ini
memanglah terletak ke-
pada kebijaksanaan ma-
sing-masing dan waktu-
waktu yang tertentu di
mana mereka ini akan
meletakkan kereta.

“Adalah menjadi satu
kesukaran jika kitani
hendak membezakan
orang yang akan ke
Temburong ataupun
orang dari Temburong ke
Bandar Seri Begawan.
Salah satu daripada
pandangan saya, guna-
kanlah kebijaksanaan ki-
tani untuk meletakkan
kereta kitani, berapa lama
kitani akan meletakkan
kereta tersebut dan kalau
sekiranya usaha kitani
untuk menghindarkan
supaya tidak dikenakan
bayaran maka letakkan-
lah kereta di tempat-tem-
pat yang tertentu yang
tidak dikenakan baya-
ran,” jelas Yang Berhor-
mat.

Walau macam mana-
pun kata Yang Berhor-
mat, perkara ini diambil
perhatian dan akan
diteliti sehalus-halusnya
tentang masalah yang
ditimbulkan oleh Ahli
Yang Berhormat Awang
Haji Bakar bin Mansor.

Sementara itu ketika
menjawab persoalan
pasar baru yang sedang

dalam pembinaan di
Kuala Belait, Yang
Berhormat menjelas-
kan pada masa ini
dalam proses pembi-
naannya dan Insya-
Allah ianya akan
dapat diselesaikan
dalam penghujung
tahun ini.

“Kemudahan - ke-
mumudahan di sana
memanglah kemuda-
han-kemudahan se-
perti yang kitani
maklum sebuah pasar
bukan saja untuk ber-
jual sayur, ikan,
daging dan seumpa-
manya. Ia juga boleh
dimanfaatkan untuk
kafe dan seumpama-
nya yang kitani fikir-
kan bersesuaian da-
lam bersama-sama
menggalakkan teru-
tama sekali anak-anak
tempatan berkecim-
pung dalam hal
ehwal perniagaan. Ini
tertakluklah kepada
kesesuaian untuk di-
manfaatkan oleh ma-
syarakat,” ujarnya.

Berhubung de-
ngan perkara lain
yang ditimbulkan ia-
lah tentang tamba-
han peruntukan bagi
Lembaga Bandaran
Kuala Belait dan Seria.
Memanglah akan di-
manfaatkan sepenuh-
penuhnya bagi me-
majukan dan juga
untuk diambil perha-
tian bagi keselesaan,

kesejahteraan, ke-
bajikan masyarakat di
Daerah Belait khusus-
nya dan umumnya
bagi Negara Brunei
Darussalam, per-
soalan telah dibang-
kitkan oleh Ahli Yang
Dilantik, Yang Berhor-
mat Awang Haji
Mohd. Shafiee bin
Ahmad.

Manakala itu Ahli
Yang Dilantik, Yang
Berhormat Orang
Kaya Jaya Putera
Dato Paduka Awang
Haji Muhammad Taha
telah menyoalkan ba-
ngunan hospital lama
Tutong.

Menteri Kesihatan,
Yang Berhormat Pe-
hin Orang Kaya
Indera Pahlawan Da-
to Seri Setia Haji
Awang Suyoi bin Haji
Osman menjelaskan,
bangunan lama itu
tetap akan diroboh
dan dipohonkan un-
tuk dijadikan sebagai
tapak National Isola-
tion Centre (Pusat Pe-
ngasingan Kebangsa-
an) yang akan ditem-
patkan di daerah itu.

MENTERI Hal Ehwal Dalam Negeri, Yang Berhormat Pehin
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang
Adanan ketika menjawab persoalan yang dikemukakan oleh
Ahli-ahli Yang Berhormat.

Cukai 'assesment' secara menyeluruh akan dikenakan

Dalam pelaksanaan projek-
projek peningkatan keupayaan
tentera ini, katanya, Kemente-
rian Pertahanan akan seboleh-
nya memastikan bahawa man-
faat akan turut dapat dirasai
oleh sektor-sektor lain, khusus-
nya sektor ekonomi dan sosial.
Salah satu cara adalah dengan
menekankan impak spin-off
iaitu pulangan kepada ekonomi
negara daripada aktiviti-aktiviti
perolehan.

Di dalam projek perolehan
terkini kementerian berkenaan
misalannya, iaitu perolehan
sistem C4ISR yang baru ditan-
datangani pada Januari lepas,
pelaksanaannya akan melibat-
kan beberapa kompeni tempa-
tan (incubatees) daripada i-Cen-
tre di bawah Lembaga Kema-
juan Ekonomi Brunei (BEDB).
Selain itu, bagi beberapa projek

lain Kementerian Pertahanan,
kaedah Public-Private Part-
nership (PPP) insya-Allah akan
dilaksanakan juga sebagai salah
satu inisiatif proaktif Kemente-
rian Pertahananan untuk me-
libatkan sektor swasta.

“Alhamdulillah, Belanjawan
Tahun 2010 / 2011 akan
menyaksikan lebih banyak
fleksibiliti diberikan kepada
Kementerian Pertahanan dalam
menguruskan kewangannya.
Ini di antara lain melalui
pengenalan Semi-Block Budge-
ting, iaitu dengan mencantum-
kan akaun-akaun kecil kepada
yang lebih besar jumlahnya dan
lebih am (general). Ini akan
memberikan kementerian ini
fleksibiliti selaras dengan keper-
luan semasa,” ujar Yang Ber-
hormat Timbalan Menteri Per-
tahanan lagi.

Walau bagaimanapun, ke-
menteriannya akan memastikan

corporate governance dan
accountability setiap pegawai
akan sentiasa dipantau. Ini ter-
masuklah, pengukuhan audit
dalaman dan pemantauan
kerap ke atas Key Performance
Indicators (KPI) setiap perkhid-
matan.

Dengan peruntukan ini,
Kementerian Pertahanan akan
terus berusaha menjalankan
peranan-peranan yang diama-
nahkan dengan sebaiknya yang
meliputi pelaksanaan dasar
pertahanan, peningkatan ke-
upayaan tentera, mempromo-
sikan diplomasi pertahanan dan
pada waktu yang sama me-
nyumbang kepada pembangu-
nan bangsa dan negara.

Yang Berhormat Timbalan
Menteri Pertahanan juga me-
nyentuh khusus dari segi pe-
laksanaan usaha-usaha mem-
promosi diplomasi pertahanan,
selain meneruskan hubungan

baik dan kerjasama dengan
negara-negara sahabat, salah
satu peningkatan yang ketara
pada masa ini adalah peng-
libatan ABDB di dalam misi-mi-
si antarabangsa di Republik
Filipina dan Lebanon. Ini bu-
kan sahaja merupakan satu
usaha diplomasi, bahkan juga
merupakan satu pendedahan
(exposure) bagi anggota yang
terlibat dan sudah setentunya
akan meningkatkan kredibiliti
ABDB.

Kementerian Pertahanan ka-
tanya yakin akan mampu men-
jalankan peranan-peranannya
bagi mencapai visi ABDB untuk
menjadi sebuah angkatan ten-
tera yang robust, responsive
dan resource efficient bagi
seterusnya menjalankan misi
untuk mempertahankan kedau-
latan negara, integriti wilayah,
dan menegakkan perlembaga-
an dan falsafah Melayu Islam
Beraja (MIB).

“ PIHAK
kementeriannya
melalui Jabatan

Lembaga
Bandaran

Bandar Seri
Begawan akan

meneliti
sepenuhnya

tentang
kesesuaiannya.
Dan daripada
aspek positif

dan negatifnya
tentang

kehendak
orang-orang

yang berniaga
di tamu itu.”
- Menteri Hal Ehwal

Dalam Negeri, Yang
Berhormat Pehin

Orang Kaya Johan
Pahlawan Dato Seri

Setia Awang Haji
Adanan
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BANDAR SERI BEGA-
WAN, Rabu, 17 Mac. –
Kawasan-kawasan yang
baru di Bandar Seri
Begawan terutama se-
kali bangunan-bangu-
nan komersial dan ba-
ngunan-bangunan yang
disewakan akan dikena-
kan cukai assesment
secara menyeluruh ter-
masuklah rumah-rumah.

Menteri Hal Ehwal
Dalam Negeri, Yang
Berhormat Pehin Orang
Kaya Johan Pahlawan
Dato Seri Setia Haji
Awang Adanan berkata
cukai yang telah bermu-

la pada 1 April 2009 itu
dikenakan ke semua
bangunan-bangunan
yang termasuk dalam
kawasan bandaran yang
telah diperluaskan.

“Insya-Allah perkara
ini secara perlahan-
lahan mengikut kumpu-
lan-kumpulan dan zo-
ning-zoning akan me-
nyeluruh dikenakan
assesment kepada ba-
ngunan-bangunan ko-
mersial termasuklah ru-
mah-rumah atau pun
bangunan-bangunan
yang disewakan,” jelas
Yang Berhormat ketika

menjawab soalan yang
dikemukakan oleh Yang
Berhormat Dato Paduka
Awang Haji Puasa bin
Orang Kaya Seri Pahla-
wan Tudin dalam per-
bahasan di Mesyuarat
Pertama dari Musim
Pemesyuaratan Keenam
Majlis Mesyuarat Negara
hari ini yang berlang-
sung di Bangunan Majlis
Mesyuarat Negara De-
wan Majlis di sini.

Menyentuh mengenai
isu-isu yang dibangkit-
kan oleh masyarakat
peniaga di negara ini
yang dikemukakan oleh
Yang Berhormat Pehin
Kapitan Lela Diraja Dato
Paduka Awang Goh
King Chin, Yang Berhor-

mat menjelaskan, dalam
menentukan rate atau
kadar-kadar bayaran
yang telah ditentukan
adalah menjadi tang-
gungjawab pemilik un-
tuk mengemukakan per-
kara-perkara yang mere-
ka sendiri memberikan
'provide services' atau
pun memberikan per-
khidmatan.

Yang Berhormat men-
jelaskan bahawa sekira-
nya mereka membersih-
kan kawasan-kawasan
dan sampah dan seum-
pamanya mereka boleh
mengemukan dan be-
runding dengan pihak
Lembaga Bandaran.

Perkara itu, kata Yang

Berhormat, telah pun
diambil perhatian kepa-
da sebilangan pemilik-
pemilik tersebut supaya
rate untuk perkhidmatan
tersebut dikecualikan ke-
rana mereka sendiri yang
mengendalikan perkhid-
matan-perkhidmatan
tersebut yang mustahak
sekali ialah maklumat-
maklumat itu hendaklah
disampaikan kepada pi-
hak yang berkenaan
supaya mereka ini dapat
dikecualikan perkhidma-
tan-perkhidmatan sete-
lah di teliti dan di periksa
oleh pihak-pihak yang
berkuasa untuk menge-
nakan rate-rate atau pun
kadar-kadar cukai kepa-
da pemilik-pemilik peng-
guna berkenaan.

7EDISI KETIGA

Ralat

TERDAPAT pembetulan
pada berita yang ber-
tajuk 'Pendidikan seko-
lah praagama menjadi
kemestian apabila akta
undang-undang dilu-
luskan' dalam Laporan
Khas Sempena
Majlis Mesyuarat Nega-
ra (MMN) keluaran
17 Mac 2010 muka 4.

Para pertama hen-
daklah dibaca, “Pendi-
dikan sekolah Pra Uga-
ma di negara ini akan
menjadi Wajib sebaik
sahaja Akta yang di-
gelar sebagai 'Perintah
Pendidikan Ugama'
diluluskan. Draf Akta
tersebut telah pun se-
lesai bagi penyemakan
pertama dan pada ma-
sa ini penyemakan kali
kedua sedang dijalan-
kan oleh Pejabat
Peguam Negara ber-
sama pihak Kemente-
rian Hal Ehwal Ugama.
Akta ini tidak jauh be-
zanya dengan
'Perintah Pendidikaan'
Kementerian Pendi-
dikan”.

Sementara itu pada
para ketiga hendaklah
dibaca, “Sementara itu
pendidikan ugama
(IRK) juga diajarkan di
peringkat persekola-
han umum yang di-
kenali sebagai Penge-
tahuan Ugama Islam
(IRK). Mata pelajaran
ini dipelajari dari pe-
ringkat sekolah ren-
dah hingga ke penga-
jian tinggi”.

Bagi para lapan
hendaklah dibaca,
“Menurut Yang Ber-
hormat, keramaian pe-
lajar yang dikirakan
akan memasuki kelas
prasekolah ugama
tahun 2010 ialah

seramai 5,300 orang,
iaitu pelajar Tahun 1
sekolah-sekolah ren-
dah pada tahun 2009.
Berdasar borang-bo-
rang yang diterima di-
dapati seramai 4,960
orang murid telah
mendaftar memasuki
kelas pra sekolah uga-
ma tahun 2010.
Seramai 340 orang
murid yang belum
mendaftar itu, ibu ba-
pa murid telah dihu-
bungi. Hasilnya, pada
13 Januari 2010, jum-
lah murid yang
mendaftar masuk ke
sekolah-sekolah uga-
ma bagi mengikuti
kelas Pra ialah 5,695
orang iaitu 5,590
pelajar Islam dan se-
ramai 105 orang
murid bukan beruga-
ma Islam.

Untuk maklumam
Dewan bahawa ber-
dasarkan statistik kera-
maian murid sekolah
ugama bagi tahun
2009 seramai 39,902
orang, manakala kera-
maian murid sekolah
ugama seluruh negara
bagi tahun 2010
sehingga 31 Januari
ialah 41,006 orang
iaitu peningkatan se-
banyak 1,104 orang.”

Manakala bagi para
sembilan hendaklah di-
baca, “Pengarah Pe-
ngajian Islam seterus-
nya menyatakan, jika
undang-undang dan
akta itu diluluskan
nanti mana-mana ibu
bapa yang gagal men-
daftarkan anak-anak
mereka masuk ke dar-
jah Pra Ugama boleh
diambil tindakan un-
dang-undang”. -
Penyunting.
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Laporan : Zabaidah Haji Salat

Laporan :
Siti Zuraihah

Awang Sulaiman

Daerah Temburong akan mempunyai
sebuah sekolah teknikal/vokasional

BANDAR SERI BEGA-
WAN, Rabu, 17 Mac. -
Daerah Temburong
akan mempunyai se-
buah sekolah teknikal /
vokasional pada suatu
masa yang ditentukan
nanti berdasarkan ke-
pada perancangan
jangka panjang Ke-
menterian Pendidikan.

Menteri Pendidikan,
Yang Berhormat Pehin
Orang Kaya Seri Lela
Dato Seri Setia Haji
Awang Abdul Rahman
menjelaskan demikian
ketika membahaskan
mengenai perkara
yang dibangkitkan
oleh Ahli Yang Dilantik
mewakili Daerah Tem-
burong, Yang Berhor-
mat Awang Haji Sulai-
man bin Haji Ahad

pada Mesyuarat Perta-
ma Dari Musim Perme-
syuaratan Keenam
Majlis Mesyuarat Nega-
ra (MMN), di Dewan
Persidangan MMN, di
sini.

Menurut Yang Ber-
hormat Menteri Pendi-
dikan, jika dilihat dari
jangka panjang, Dae-
rah Temburong hanya
memerlukan sebuah
sekolah menengah sa-
haja di mana sekolah
menengah yang dica-
dangkan itu akan di-
bangunkan di suatu
kawasan yang lebih
sesuai iaitu di Kam-
pung Rataie.

Sekolah Menengah
yang akan dibangung-
kan itu nanti boleh
menampung kera-
maian penuntut seba-
nyak 1200 orang,
jelasnya.

Sementara itu jelas
Yang Berhormat, seko-

“ PENGAJIAN
akan dapat

dibuat menurut
kesesuaian

daerah itu sendiri
seperti Daerah

Temburong yang
kaya dengan

ekosistemnya. ”

- Menteri
Pendidikan, Yang
Berhormat Pehin

Orang Kaya Seri Lela
Dato Seri Setia Haji

Awang Abdul
Rahman

lah menengah yang
ada sekarang akan di-
jadikan sebagai se-
buah sekolah teknikal
dan vokasional kerana
difikirkan lebih sesuai
daripada membangun
dua buah sekolah
menengah.

Pengajian katanya,
akan dapat dibuat
menurut kesesuaian
daerah itu sendiri
seperti Daerah Tembu-
rong yang kaya
dengan ekosistemnya.

Ahli Yang Dilantik,
Yang Berhormat
Awang Haji Sulaiman
bin Haji Ahad seterus-
nya mengajukan per-
soalan sekiranya harga
buku persekolahan pe-
lajar akan dapat di
kurangkan sedikit me-
mandangkan keluhan
yang didengar dari-
pada para ibu bapa
yang dari golongan
berpendapatan ren-
dah.

Menjawab persoa-
lan itu, Yang Berhor-
mat Menteri Pendi-
dikan menjelaskan per-
kara tersebut memang
di dalam kajian Kemen-
terian Pendidikan keti-
ka ini dan beberapa
andaian telah pun di-
buat selain pengiraan
kos perbelanjaan.

“Insya-Allah, perkara
seperti ini akan dapat
kitani usahakan de-
ngan baiknya menje-
lang penghujung ta-
hun ini,” jelas Yang
Berhormat.

AHLI Yang Dilantik, Yang
Berhormat Dato Paduka
Awang Haji Idris bin Haji
Abas ketika di sesi Perba-
hasan Umum.

PMB berpotensi dibangunkan
jadi Loji Penapisan Minyak negara
BANDAR SERI BEGA-
WAN, Isnin, 15 Mac. -
Ahli Yang Dilantik,
Yang Berhormat Dato
Paduka Awang Haji
Idris bin Haji Abas,
di sesi Perbahasan
Umum Majlis Mesyua-
rat Pertama Dari Musim
Permesyuarat Keenam
Majlis Mesyuarat Nega-
ra mempersoalkan me-
ngenai dengan projek
mega yang pernah
hangat dibincangkan
ketika dulu iaitu projek
Pulau Muara Besar

(PMB) di mana difa-
hamkan akan dapat
menarik pelabur dari
luar negara, di sam-
ping dapat memberi
peluang perniagaan
dan pekerjaan kepada
rakyat Brunei.

Menurut Yang Ber-
hormat, projek PMB
yang dirancang oleh
kerajaan itu juga dihas-
ratkan bagi menam-
pung atau menambah
pendapatan negara
agar tidak hanya
bergantung kepada
sumber minyak dan
gas sahaja.

Bagi tujuan itu jelas
Yang Berhormat Lem-
baga Kemajuan Eko-
nomi Brunei (BEDB)
telah melantik konsor-
tium dari Singapura
iaitu Sabana bagi
menjalankan kajian
plan Induk PMB yang
dibuat pada bulan
Oktober tahun 2008.

Di perbahasan itu
Yang Berhormat ingin
mengetahui status
plan induk pembangu-
nan PMB dan adakah
dapat disiapkan seba-
gaimana yang diran-

cang, kerana menurut
Yang Berhormat, se-
buah syarikat tem-
patan bernama Petro
Bru dengan inisiatif
sendiri telah menjalan-
kan kajian terperinci
mengenai usul mem-
bangunkan Logi Pena-
pisan Minyak di negara
ini.

Menurut kajian Petro
Bru bersama khidmat
perunding minyak
yang terkemuka di
dunia dan dengan
kerjasama badan-ba-
dan kerajaan dan juga
BEDB bahawa Brunei
dan PMB berpotensi
untuk dibangunkan
menjadi Loji Penapisan
Minyak.

Hasil kajian yang
telah dikemukakan ke-
pada kerajaan melalui
majlis yang diselang-
garakan BEDB itu me-
nurut Yang Berhormat,
mempuyai kelebihan-
kelebihan yang terten-
tu, antaranya sebagai
pemangkin pemba-

ngunan ekonomi ne-
gara, sebagaimana
yang pernah dititah-
kan Kebawah Duli
Yang Maha Mulia yang
menggalakkan sektor
swasta di negara ini
memainkan peranan
dalam sama-sama
membangun ekonomi
negara.

Di samping itu ianya
akan dapat memberi-
kan peluang pekerjaan
kepada rakyat dan
penduduk negara di
negara ini, di mana
dianggarkan boleh
menampung kira-kira
2000 peluang peker-
jaan dan seterusnya
menarik pelaburan
asing terus melalui
usaha sama, khusus-
nya pembangunan
projek-projek logi pe-
napisan minyak itu
nanti. Dan seterusnya
mempercepatkan per-
tumbuhan tenaga in-
san melalui teknologi
transfer bagi ranca-
ngan jangka panjang.

MENTERI Pendidikan, Yang Berhormat Pehin Orang Kaya
Seri Lela Dato Seri Setia Haji Awang Abdul Rahman men-
jawab persoalan yang diajukan oleh Ahli-ahli Yang Ber-
hormat.

SPN21 BAWA
PERUBAHAN BESAR

Perbadanan TAIB beri kemudahan
menunaikan ibadah haji

Laporan :
Dk. Siti Redzaimi Pg. Haji Ahmad

Laporan : Bolhassan Haji Abu Bakar

Dari muka 1

BANDAR SERI BEGA-
WAN, Khamis,
18 Mac. - Dalam Sesi
Permesyuaratan, Ahli
Yang Dilantik, Yang
Berhormat Orang Kaya
Maha Bijaya Awang
Haji Othman bin Uking
mengetengahkan per-
soalan mengenai
urusan-urusan haji di
negara ini.

Beliau ingin menge-
tahui adakah Kemen-
terian Hal Ehwal Uga-
ma telah memikirkan

untuk menubuhkan
Badan Tabung Haji di
negara ini, seperti
yang terdapat di ne-
gara jiran yang mana
ianya merupakan se-
buah badan yang
menguntungkan dan
memberikan faedah-
faedah yang banyak
kepada ahli-ahlinya.

Pada menjawab per-
soalan tersebut, Men-
teri Hal Ehwal Ugama,
Yang Berhormat Pehin
Jawatan Luar Pekerma
Raja Dato Seri Utama
Dr. Ustaz Haji Awang
Mohd. Zain bin Haji
Serudin menerangkan
mengenai Penubuhan
Perbadanan Tabung
Amanah Islam Brunei
(TAIB) yang menurut-
nya adalah meniru
Tabung Haji di negara
jiran.

Dalam Akta Perba-
danan TAIB berhu-
bung dengan urusan
haji jelas Yang Berhor-
mat seterusnya, ada
menyatakan perlunya
menubuhkan satu ta-
bung yang digelar
TAIB bagi memboleh-
kan orang ramai me-

nyimpan, melabur un-
tuk menunaikan Fardu
Haji ke Mekah.

Dalam kata lain, Per-
badanan TAIB jelas
Menteri Hal Ehwal
Ugama adalah sebuah
badan yang memu-
dahkan orang ramai
membuat simpanan
bagi tujuan haji di
mana wang simpanan
itu jika mendapat
keuntungan akan
mendapat dividen dua
peratus dan sebelum
itu pernah mencapai
pengagihan lima pera-
tus dividen.

“Jadi Perbadanan
TAIB sebuah badan
yang menyimpan dan
melabur, di samping
mengeluarkan produk-
produk halal yang
boleh disertai oleh
orang-orang Islam dan
juga bukan Islam,” te-
gas Yang Berhormat
Menteri Hal Ehwal
Ugama pada menjelas-
kan kewujudan Perba-
danan TAIB yang
memberikan kemu-
dahan bagi umat Islam
di negara ini menunai-
kan ibadah haji.

BANDAR SERI BEGA-
WAN, Rabu, 17 Mac. –
Permohonan bagi ke-
naikan tangga gaji dan
pencen bagi anggota
Pasukan Bomba dan
Penyelamat yang diha-
dapkan oleh Kemente-
rian Hal Ehwal Dalam
Negeri kepada pihak
yang berkenaan ada-
lah dukacita tidak da-
pat dipertimbangkan.

Menteri Hal Ehwal
Dalam Negeri, Yang
Berhormat Pehin
Orang Kaya Johan
Pahlawan Dato Seri Se-

tia Haji Awang Ada-
nan menegaskan ba-
hawa permohonan
yang dihadapkan itu
adalah bagi menyo-
kong sepenuhnya su-
paya anggota Pasukan
Bomba dan Penyela-
mat akan diberikan
pencen sepertimana
yang dinikmati oleh
Pasukan Polis Diraja
Brunei, Angkatan Ber-
senjata Diraja Brunei

dan Jabatan Penjara.
“Walau bagaimana-

pun pihak kementerian
juga telah menerima
jawapan bahawa per-
mohonan tersebut du-
kacita tidaklah dapat
dipertimbangkan,” te-
gas Yang Berhormat
semasa menjawab
soalan yang dikemuka-
kan oleh Yang Berhor-
mat Awang Haji Bakar
bin Mansor dalam

perbahasan di di Me-
syuarat Pertama dari
Musim Pemesyuaratan
Ke enam Majlis Me-
syuarat Negara di
Dewan Persidangan
MMN.

Berpandu kepada
Undang-undang Pasu-
kan Bomba, Negara
Brunei Darussalam
pada tahun 1966, iaitu
Bahagian dua, Pertu-
buhan Tugas-tugas
dan Kuasa-kuasa, Sya-
rat-syarat Perkhidma-
tan Anggota-anggota
Pasukan Bomba Bila-

ngan empat, yang me-
nyatakan Undang-un-
dang Berpencen dan
Peraturan-peraturan
Pencen dan Perintah
Am Negara ini, yang
sedang berjalan kuat
kuasa sesuai setakat
mana yang tidak diper-
syaratkan di dalamnya
atau di dalam Un-
dang-undang ini atau
di dalam sebarang per-
aturan-peraturan yang
telah diperbuat di ba-
wah Undang-undang
ini akan dikenakan ke-
pada semua anggota.

Permohonan anggota Pasukan Bomba
dan Penyelamat untuk berpencen dukacita

Walau bagaimana-
pun tambah Yang Ber-
hormat, daripada per-
bincangannya dengan
guru-guru serta ibu
bapa, banyak kebaikan

yang dapat dilihat
bukan saja bagi kepen-
tingan kanak-kanak
tetapi juga menarik
minat guru-guru yang
mengajar.

Menurutnya, de-
ngan SPN21 akan
membawa perubahan

yang besar kepada ca-
ra pengajaran dan ke-
menterian telah pun
memulakan pengajian
pelajaran baru yang
dipercayai akan me-
nimbulkan minat ka-
nak-kanak untuk me-
ngikuti pelajaran ma-
sing-masing.
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